
  سيديوسف مرادي:
مرد حس��ابي حزب الله كه از روز دوم وارد 
جنگ شده! چرا عربستان، كويت، امارات، 
اردن و مصر رو ك��ه اين همه ادع��ا دارند، 

مخاطب قرار نميدي؟
  حميد خراساني:

حزب الله كه تا الان بالاي ۵٠ شهيد تقديم 
كرده و وظيفه خودش رو داره انجام ميده. 
از خودت بگو ق��رآن مگر نگفته چند نفري 
يا تكي ب��راي خدا قيام كني��د؟ خوب چرا 
دست دست ميكني بسم الله يه تظاهرات در 
محكوم كردن جنايات رژيم صهيونيستي 

راه بنداز. 
  سعيد مالكي:

 نه سخنان بن س��لمان و سران مصر و اردن 
و قطر و امارات و... كه فقط چهره شاخص 
محور مقاومت كه اگر فرم��ان جهاد صادر 
مي كرد همين ش��يخ اولين كسي بود كه 
فرياد وامصيبتا سر مي داد! شما اول بيانيه 
خودت را بخوان بعد براي م��ردم غزه دعا 

صادر كن! خسته هم نباشيد!
  مسعود رضايي:

جناب ش��يخ فرض كن حس��ن نصرالله به 
اس��رائيل اعلام جنگ كرده بود و محتملًا 
با افزايش التهابات پاي ايران هم به جنگ 
كشيده مي ش��د آن وقت تو راضي بودي؟! 
راستي چرا عربستان و س��اير دول جهان 
اهل سنت را براي دفاع از آرمان فلسطين 

نكوهش نمي كني؟!  #اسرائيل  #فلسطين
  محمدرضا شكوهي فرد:

 اين بيش از ۵٠ كشته حزب الله در اين جنگ 
بيش��تر نمودار حمايت از فلسطيني هاست 
يا مواضع ش��ما كه حتي يك ب��ار هم ظرف 
هفته هاي گذشته مشخصاً اسرائيل را محكوم 
نكرديد؟ بنيان مواضع فرد وقتي نه حقيقت، 
بلكه لجاجت با طرفي خاص شود خروجي اش 
اين موضع زشت شما مي شود. اگر مرشد و 

مولا شماييد واي به حال مريدانتان. 
  كيوان ساعدي:

فرزند چهره شاخص مقاومت در راه مبارزه 

با اسرائيل شهيد شد و دهها شيعه از يارانش 
نيز در اي��ن چند هفت��ه  پ��س از ۷ اكتبر 
طوفان الاقص��ي در دفاع از عزيزان س��ني 
فلسطيني شهيد ش��ده اند. شمايي كه غير 
از نق زدن و س��خن گفتن به نفع اسرائيل 
هنري نداري، بفرما ببينم وجودشو داري 
بري بجنگي؟! يا باز ه��م... حداقل از خون 

همون سُني هاي فلسطين خجالت بكش.
  رحمت الله بيگدلي:

جناب مولوي عبدالحميد! س��لام عليكم. 
حزب الله لبنان چند لشكر رژيم صهيونيستي 
را مش��غول ك��رده، تع��دادي از نيروهاي 
آنان را كش��ته و تاكنون ۵٠ ش��هيد داده 
است. ش��ما هم اعلام يك راهپيمايي عليه 
رژيم صهيونيستي و حاميان آن بكنيد و از 
سران عربستان و كشورهاي برادر اهل سنت 

بخواهيد از فلسطين حمايت كنند. 
  سيدعطاالله مهاجراني:

جناب شيخ الاس��لام! احس��نت بر ش��ما 
كه دلس��وز حماس و فلس��طين و دشمن 

اسرائيل هستيد و منتقد سيدحسن نصرالله! 
حزب الله لبنان تا به حال بيش از ۵٠ شهيد 
در مواجهه ب��ا ارت��ش اس��رائيل داده اند. 
جنابعالى در زاهدان در دفاع از فلس��طين 
مظلوم و عليه اسرائيل راه�پيمايى كنيد. 
همين حد انتظار مى رود! به دوستانتان هم 
توصيه كنيد كه در رياض، كابل و ابوظبى 
مناسب أست، تظاهرات بسيار آرامى به نفع 
فلسطين برگزار ش��ود. پرچم اسرائيل هم 
بياورند! حفظت شيئا و غابت عنك اشياء. 
اگر راهپيمايى و تظاهرات به نفع فلسطين 
هم نكردند كه نخواهند كرد. لااقل در اين 

ايام به اسرائيل كمك نكنند. 
  سعيد خلخالي:

تعداد شهداي حزب الله از ۸ اكتبر تا امروز رو 
سرچ كن! در مقابل حمايت شما از فلسطين 

چي بوده؟
  ياسر احمدوند:

اين بزرگوار را بفرستيد غزه آنجا راهپيمايي 
سكوت برگزار كند. 

واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به توئيتي از مولوي عبدالحميد

يك سوزن هم به خودتان و دوستان تان بزنيد!
مولوي عبدالحميد طي توئيتي در واكنش به س�خنان سيدحس�ن نص�رالله دبير كل 
حزب الله لبنان نوش�ت: »س�خنان چهره ش�اخص »مح�ور مقاومت« نش�ان داد كه 
مردم فلس�طين در س�خت ترين ش�رايط تنها مانده اند و ش�عار دفاع از فلسطين با 
عمل فاصله دارد. مردم غزه و فلس�طين به خداوند اعتماد و توج�ه كنند كه بهترين 
فريادرس اس�ت.« اين توئيت از آنجا ك�ه مولوي عبدالحميد تاكنون موضع ش�فافي 

علي�ه جنايات رژيم صهيونيس�تي نگرفت�ه و حزب الله لبن�ان بيش از ۵۰ ش�هيد در 
راه مبارزه با صهيونيس�ت ها داده اس�ت ب�ا تعجب كارب�ران ش�بكه هاي اجتماعي 
همراه بود. كارب�ران همچنين از س�كوت عبدالحميد در قبال كش�ورهايي همچون 
عربس�تان و مصر كه نه  تنه�ا كاري نمي كنند، بلك�ه به رژيم كودك ك�ش كمك هم 
مي كنند، انتقاد كردند. در ادامه بخش هاي�ي از واكنش هاي كاربران را مرور كرده ايم. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

      عروسك هاي كفن شده به ياد شهداي كودك غزه در هامبورگ آلمان
 از صفحه توئيتري فرهاد نظريان

اعتقادات دست و پا گير جاهلي
آيت الله جوادي آملي:

گاهي ممكن اس��ت برخي از آداب و سنن جاهلي و قيود و توهم 
دست و پا گير باشد! همين اعتقاد به صبر و جخد همين اعتقاد 
به ش��انس؛ اينها يك زنجيره هاي وَهمي و خيالي دست و پا گير 
است! كسي مي خواهد سفر برود، يك عطسه مي آيد...؛ عطسه يك  
بركتي است، بنابراين شايسته است به كسي كه عطسه مي كند، 
بگويند: »يرحمكم الله«، او هم بگويد: »يغفر الله لكم«؛ اين يك 
بركت و نشانه سلامت اس��ت، اين نحس نيست! اعتقاد به صبر و 
جخد، اعتقاد به شانس، اعتقاد به فالگيري، اعتقاد به كف بيني؛ 
اينها يك سلسله زنجيره هاي دست و پا گير و آداب و سنن باطلي 
است! دين روي حق، عقل و عدل اين زنجيره هاي دست و پا گير را 
كه آداب و سنن باطل است از اينها گرفته. نحس دانستن دختر، 
فرق گذاشتن بين دختر و پسر اينها هم جزو نحس هاي جاهلي 
بود! اين آداب و سنن جاهلي باشد، فرق بين زن و مرد باشد، فرق 
بين عطسه يكي و دو تا باشد، فرق بين شانس خوب و شانس بد و 

امثال ذلك باشد، اينها را هم برداشت. 

منب�ع: كان�ال تلگرام�ي »آي�ت الله العظم�ي ج�وادي 
آملي)حفظه الله(« به اس�تناد درس خارج تفسير قرآن 

كريم معظم له در تاريخ۱۳۹۵/۰۳/۱۲ . 

   آیينه نفس

هيدروژن سفيد چيست؟
دانشمندان مي گويند انرژي پاك گازي مي تواند جهان را نجات دهد

نيروي هي��دروژن يك ش��كل هيجان انگي��ز از انرژي پاك 
اس��ت. با اين وجود، هيدروژن معمولاً بايد در آزمايشگاه با 
اس��تفاده از روش هاي انرژي بر توليد مي شد. در اين ميان، 
هيدروژن س��فيد يك منبع هيدروژن تازه شناسايي شده 
است كه مي تواند نياز به توليد آزمايشگاهي را برطرف سازد. 
دو دانشمند در فرانس��ه كش��ف كردند آنچه ممكن است 
بزرگ ترين ذخاير شناخته ش��ده از منبع انرژي پاك باشد، 
مي تواند در كاهش تغيي��رات آب و هوايي به ما كمك كند. 
ژاك پيرونون و فيليپ دي دونات��و مديران تحقيقات مركز 
ملي تحقيقات علمي اعلام كرده اند كه ذخاير بين ش��ش تا 
۲۵٠ ميليون تن هيدروژن سفيدي يا گاز هيدورژن طبيعي 

را پيدا كرده اند. 
به گزارش فرارو به نقل از بيزينس اينسايدر، هيدروژن سفيد 
براي دانش��مندان نسبتاً جديد اس��ت. در مطالعه اي صورت 
گرفته در سال ۲٠۱۸ ميلادي چاهي در مالي كه ۹۸ درصد 
گاز هيدروژن توليد مي كرد، مورد تجزيه و تحليل قرار گرفت 
و باعث ش��د اين منبع مورد توجه جامعه علم��ي قرار گيرد. 
وياچسلاو زگوننيك، ژئوشيميدان مي گويد: »اكنون محققان 
در سراسر جهان به هيدروژن سفيد علاقه مند شده اند و اين 
امر مي تواند به ما كمك كند تا جهان را از بحران آب و هوايي 

نجات دهيم.«

  هيدروژن سفيد چيست و چرا خاص است؟
انرژي هي��دروژن ايده جديدي نيس��ت اين ان��رژي صرفاً در 
صورت سوختن آب توليد مي كند و آن را به يك منبع انرژي 
دوستدار محيط زيست تبديل خواهد كرد. با اين وجود تا همين 
اواخر دانش��مندان گمان مي كردند كه مقادير انبوه آن صرفاً 
در آزمايشگاه قابل توليد اس��ت.  جفري اليس، ژئوشيميدان 
سازمان زمين شناسي ايالات متحده مي گويد: »اگر چهار سال 
پيش از من مي پرسيديد كه در مورد هيدروژن طبيعي چه فكر 
مي كنم به شما مي گفتم اوه، وجود ندارد. گذر زمان نشان داد 
كه اليس اشتباه مي كرد.« هيدروژن سفيد به هيدروژن طبيعي 
اشاره دارد. رنگ آن نشاندهنده منشأ آن است: به طور طبيعي 
در پوسته زمين توليد مي ش��ود. ساير سايه هاي هيدروژن در 

آزمايشگاه توليد مي شوند. بيزينس اينسايدر پيش تر گزارش 
داده بود كه اين موارد هيدروژن سبز كه از الكتروليز يا فرآيند 
تقسيم آب به هيدروژن و اكسيژن ساخته مي شود و هيدروژن 
خاكس��تري كه از گاز متان ساخته ش��ده را شامل مي شوند، 
در حالي كه هي��دروژن فراوان ترين عنصر اس��ت معمولاً به 
مولكول هاي ديگر متصل مي شود و فرآيند توليد آزمايشگاهي 
را ضروري مي سازد. با اين وجود، جداسازي هيدروژن انرژي بر 

است و معمول با سوخت هاي فسيلي انرژي مي گيرد. 
هيدروژن س��فيد از آنجا كه به هيچ يك از اين فرآيند هاي پر 
انرژي نياز ندارد از ديد كارشناسان آب و هوا مي تواند مايه نجات 
ما باشد. همچنين، هيدروژن سفيد ارزان تر است: تخمين زده 
مي شود كه هيدروژن سفيد حدود يك دلار براي هر كيلوگرم 
هزينه دارد، در حالي كه هيدروژن سبز حدود شش دلار به ازاي 
هر كيلوگرم هزينه دارد. چندين استارت آپ در حال بررسي 

چگونگي تجاري سازي هيدروژن سفيد هستند. 
اليس مي گويد سرعت عمل داشتن براي كسب اطمينان از 
اينكه هيدروژن سفيد مي تواند به مهار بحران آب و هوا كمك 
كند، امري حياتي مي باشد. كشف بزرگ ترين ذخاير هيدروژن 
سفيد شناخته شده تنها چند ماه پس از پايان يافتن گرم ترين 
تابستان در تاريخ جهاني انجام شد كه نقطه عطفي نگران كننده 

براي محققان و فعالان آب و هوا محسوب مي شود. 

كانال تلگرامي »پنج نقطه يازده« نوشت: آدم ها مي آيند، گاهي در زندگي ات مي مانند! گاهي 
در خاطرات. آنها كه در زندگي ات مي مانند، همسفر مي شوند و آنها كه در خاطرات مي مانند، 

كوله پشتي تمام تجربه آتي براي سفر مي شوند. 

كاربري با نام »هيركان« در صفحه توئيتري نوشت: سال ۲٠۱۹ جسد يه نهنگ گوژپشت ۳۶ 
فوتي وسط جنگل هاي آمازون پيدا شد. هنوز هيچ كس دقيقاً نمي دونه چجوري يه نهنگ 

مي تونه بياد وسط جنگل؟!

آدم ها يا در زندگي مي مانند يا در خاطرات حضور اعجاب انگيز نهنگي در ميان جنگل

چه انگاره هايي را در طوفان الاقصي تثبيت كنيم؟
عليرضا كميلي در كانال تلگرامي خود نوشت: 
طوفان الاقصي يك عمليات نظامي بود، ولي 
به يك موج اجتماعي رسانه اي و فكري كه 
به نحوي زلزله در نقاطي مثل غرب بود، بدل 
شد كه بايد اين فرصت را همين حالا و نه در 
آينده قدر دانست. »جنگ مفاهيم« را بايد 
جدي گرفت و در اين فرصت، براي تثبيت 

چند انگاره همت كرد: 
امريكا مصداق تام استكبار و شيطان بزرگ است. دموكرات و جمهوريخواه هم ندارد. حمايت جدي 
آنها از اين كشتار بي رحمانه نشانگر روح غرب و اهميت رژيم به عنوان پروژه اصلي تضعيف وحدت و 

قدرت مسلمين در منطقه غرب آسياست والا اينطور آبروي شان را چوب حراج نمي زدند!
رژيم صهيونيستي كودك كش و مصداق تمدن متوحش استعماري غرب است. حالا حمايت جدي 
اروپا از اين جنايت هم واضح تر شد. برند اصلي اين رژيم بايد همين مسئله بماند و در طول سال 

تيم هايي روي كودكان شهيد غزه در تمام جهان كار كنند. 
جهاد و مقاومت تنها راه عزت طلبي در مقابل استكبار است. تجربه غزه خصوصاً پس از بروز نتايج 
دس��تاوردهاي هفتم اكتبر بر زمين، همين را به عينه ثابت خواهد كرد. بايد جسارت مقابله با 

قدرت ها يعني جهاد را به عنوان امري الهي و قرآني زنده كرد. 
وحدت مسلمين در مقابل استكبار تنها راه تحقق اتحاد حقيقي است. هيچ فرصتي جز مبارزه با 
طاغوت هاي زمان چنين همدلي در جهان نه تنها ميان مسلمين كه حتي با آزادگان ساير اديان 
ايجاد نمي كرد. با دي��دن اين تجربه، بايد از طرح دعواهاي مذهبي عبور كرد و به اين ش��اخص 

وحدت بخش پيوست. 

كاركنان بومرنگ را بگيريد
كانال تلگرامي »تفكر استراتژيك« نوشت: 
كتي فايوك در كتاب ارزشمند خود به نام 
»۵۳ اصل استخدام بهترين ها« مي نويسد: 
فرض كنيد سوزان كه قبلًا يكي از بهترين 
فروش��ندگان تان بوده، وقتي با پيشنهاد 
بهتري روبه رو شد، شركت شما را ترك كرد 
و رفت و ش��ما از رفتن او بس��يار ناراحت 
شديد. حالا او پشيمان شده و مي خواهد به 
شركت تان برگردد. آيا بايد دوباره او را استخدام كنيد؟ در گذشته، كارمنداني كه شركت را ترك 
مي كردند، دوباره به شركت برنمي گشتند و كارفرما هم هرگز چنين كارمنداني را دوباره استخدام 
نمي كرد، اما امروزه اين قبيل اتفاقات، يعني رفتن و برگش��تن يك كارمن��د خوب كه به آنها 
»بومرنگ« مي گوييم، بسيار رخ مي دهد به گونه اي كه بسياري از شركت هاي حرفه اي معتقدند 
استخدام مجدد چنين كارمنداني، بهترين استخدام است. استدلال اين قبيل شركت ها اين است 
كه كارمندان بومرنگ، افراد با ارزشي هستند كه كار و فرهنگ سازماني شركت تان را به خوبي 
مي شناسند و به همين دليل به شما كمك مي كنند در وقت و هزينه هاي آماده سازي مجدد آنها 
صرفه جويي كنيد. از طرف ديگر، اين قبيل افراد معمولاً قابليت ها و تجربه هاي جديدي را با خود 
به شركت تان مي آورند و حتي مي توانند كارمندان ديگرتان را متقاعد كنند كه هيچ شركتي بهتر 
از شركت شما نيست و در نتيجه تعهد و وفاداري بقيه كارمندان هم افزايش مي يابد. پس اگر 
معتقديد كارمندي كه شما را ترك كرده، كارمند ارزشمندي است، ارتباطتان را با او حفظ كنيد 

و مثلًا هر از گاهي بعد از ساعت اداري با او يك قرار براي صرف شام يا قهوه بگذاريد. 

در زمين دشمن، برنده شديم
اميد نريماني در صفحه توئيتري خود نوشت: 
برلين، جاكارتا، لن��دن، نيويورك، پاريس و 
خيلي از شهرهاي ديگه در حمايت از مردم 
فلسطين تجمع چشم گيري كردن! برخلاف 
مظلوم نمايي صهيونيست ها تو رسانه هاشون، 
اين اجم��اع جهان��ي بي نظير علي��ه رژيم 
كودك كش به واسطه مظلوميت خون هاي 
ريخته شده و آگاه شدن مردم جهان از طريق 
رسانه هاس��ت! چرا قبلًا اين اجماع جهاني 
وجود نداش��ت؟! چرا ت��ا چن��د روز قبل از 
طوفان الاقصي، كش��ورهاي ديگه در حال 
ت��لاش ب��راي عادي س��ازي رواب��ط ب��ا 
صهيونيست ها بودن! ولي الان جرئت بيان همون مواضع رو ندارن! توحش رژيم كودك كش تغييري 
كرده؟ كه نكرده! قبلًا زنان و كودكان رو نمي كشت؟ كه مي كشت! مگه تو جنگ ۲۲ روزه ۷هزار از 
مردم غيرنظامي رو شهيد نكرد! پس چرا اون موقع همچين اجماع جهاني عليه اسرائيل شكل نگرفت! 
چون همون رسانه اي كه خيلي ها معتقدن زمين دشمنه و نبايد تو اون فعاليت داشت، الان با وجود 
سانسورها و محدوديت ها به لطف خدا به مهم ترين حربه عليه دشمن تبديل شده و كمك زيادي به 
آگاهي مردم جهان نسبت به جنايات رژيم غاصب صهيونيستي كرده! باشد كه بعضي از مسئولان ما 

بفهمند كه صرف حضور در رسانه ها و شبكه هاي داخلي كمكي به صدور انقلاب نخواهد كرد!

به دست آوردن را آموخته ايم
 ولي بهره  بردن را نياموخته ايم

كانال تلگرامي »روانشناسي تحليل رفتار متقابل« نوشت: تقلاي دائمي ما براي دست يافتن 
به احساس بهتر و شادي بيشتر، حكم شتافتن روي تردميل را دارد. هر قدر بيشتر مي دويم، 
كمتر احس��اس اقناع و رضايت مي كنيم. به قول يكي از خوانندگان »هر چه تلاش مي كنيم 
به آرامش نمي رسيم«، اما چرا چنين است؟ زيرا ما نياموخته ايم از موهبت هايي كه داريم و 
بس��ياري از آنها را با رنج فراوان حاصل كرده ايم بهره ببريم، حتي بلد نيستيم آنها را ببينيم. 
اين داشته ها مي تواند امكانات مادي و رفاهي باشد، خانواده و دوستان مان باشند، دستاوردها 
و موفقيت هاي مان باشد يا حتي قابليت ها و شايستگي هاي فكري و روحي مان. واقعيت آن 
است كه بيشتر ما به  دست آوردن را آموخته ايم ولي بهره  بردن را نياموخته ايم.  اغلب ما به  سان 
كشاورزي هستيم كه در »كاشت« و »داشت« ماهر است، ولي از »برداشت« چيزي نمي داند. 
از همين روست كه هر قدر هم به سوي رسيدن به شغل بهتر، درآمد بيشتر و موقعيت بالاتر 
پيش مي رويم و به وضعيت بهتري مي رسيم، باز هم به دنبال رسيدن ها و داشتن هاي بيشتر 
هستيم، بدون آنكه به داشته هاي  فعلي مان وقعي بنهيم. گويي در چشم ما همواره »نسيه« 

جذاب تر و پرزرق و برق تر از »نقد« است. 

بگذاريد بچه آدم باقي بماند! همين!
كانال تلگرامي »با مامان« به نقل از آيت الله شهيد بهشتي نوشت: بنده 
مي گويم سايه لطف و مرحمت تان را بر س��ر بچه ها طوري بگستريد 
كه بچه آدم باقي بماند! همين! نمي گويم سايه خود را از سر آنها كم 
كنيد. خدا نكند! مي گويم به بچه ها ميدان عم��ل آزادانه بدهيد. اگر 
بچه من و شما در داخل خانواده بچه اي است گوشه نشين، اگر بچه اي 
است كه دائماً در خودش فرو مي رود، اگر بچه اي است كه حتي در بزم 
خانوادگي ش��ركت نمي كند. مي دانيد چرا؟ چون از آغاز به او فرصت 

آزاد زيستن نداديد.    

سير جهان به سمت مشترك شدن
 سرنوشت انسان ها

وحيد يامين پور در توئيتي نوش��ت: جهان به س��مت مشترك شدن 
سرنوشت انسان ها سير مي كند؛ به سمت دردها و آرزوهاي مشترك. 
همه اينها مقدمه يك اتفاق جهاني اس��ت كه مسئله انسان و تاريخ را 
براي هميشه حل خواهد كرد. آخرين پرده وقتي كنار مي رود كه همه 
معركه حقيقي را بشناسند و به طاغوت كافر شوند و هيچ گاه در تاريخ 

مثل امروز چنين نبوده است. 

تو هرگز تنها قدم نخواهي زد
صفحه توئيتري »تا خرتناق فوتبالي« با انتشار تصوير فوق نوشت: يكي 
از عكس هاي مورد علاقه ليورپولي ها كه هميشه اين عكس رو تجسم 
مي كنند و تو آنفيلد مي خونند تو هرگز تنها قدم نخواهي زد. مجسمه 
بيرون از آنفيلد اداي احترام ب��ه تصوير معروف از ۲۹ آوريل ۱۹۶۸ تو 
تساوي يك – يك مقابل تاتنهام رو نشون ميده كه املين هيوز زخمي 

و خون آلود ازسوی باب پيزلي حمل ميشه.  

22 ربیع الثان��ی 1445|  | ۵| روزنامه جوان |  شماره  6891سه ش��نبه 16 آب��ان 1402 


